
تدارك ويژه براي 
شيوا نوروزي
   گزارش

حض�ور هرچ�ه 
موفق تر تيم ملي 
فوتبال ايران در جام جهاني قطر انتظاري است كه 
اميدواريم فدراسيون كشورمان از پس آن برآيد. 
اهميت برگزاري چند ديدار دوستانه قبل از شروع 
جام 2022 بر كسي پوشيده نيست و بعد از برگزاري 
مراسم قرعه كشي همه به اين واقعيت مهم اشاره 
كرده اند، اما به رغم اظهارات مديران فدراسيون 
هنوز خبري از قطعي شدن بازي تداركاتي نيست. 
تيم هاي حاضر در جام جهان��ي بلافاصله پس از 
روشن شدن تكليف ش��ان در قطر به دنبال پيدا 
كردن رقباي تداركاتي هس��تند. كش��ورها با در 
نظر گرفتن حريفان خود در جام پيش رو تلاش 
مي كنند با انتخاب بهترين گزينه ها آمادگي تيم و 
هماهنگي بازيكنان را تا شروع مسابقات بالا ببرند. 
همگروهي با انگليس، امريكا و يكي از س��ه تيم 
اسكاتلند، ولز و اوكراين نويد بازي هاي سختي را 
به تيم ملي كشورمان مي دهد. با كاهش تب ناشي 
از رويارويي با سه شيرها و يانكي ها، بحث مذاكره با 
تيم هاي مختلف و قطعي كردن بازي هاي دوستانه 

بيش از پيش مطرح شده است. 
چند روز پي��ش بود كه دبيركل فدراس��يون خبر 
احتمال رويارويي با آرژانتين يا قطر را داد، خبري كه 
نه تأييد شده و نه تكذيب. برگزاري ديدار تشريفاتي 
برزيل -  آرژانتين در انتخابي جام جهاني قرار است 
در قطر برگزار ش��ود و همين مس��ئله باعث شده 

فدراس��يون به فكر برگزاري يك بازي دوستانه با 
يكي از اين دو كشور بيفتد. اين در حالي است كه 
شاگردان اس��كوچيچ در جام جهاني با دو حريف 
اروپايي و يك حريف از امريكاي ش��مالي روبه رو 
خواهند ش��د و مصاف با دو غول امريكاي جنوبي 
براي آمادگي جام جهاني منطقي به نظر نمي رسد. 

    
در شرايطي كه هنوز برنامه  و بازي هاي تداركاتي 
تيم ملي براي جام جهاني مشخص نشده، وزير ورزش 
بر اس��تفاده از ظرفيت وزارت امور خارجه صحبت 
كرده است. به نوش��ته خبرگزاري دانشجو، حميد 
سجادي با تأكيد بر ايده هاي خوب اميرعبداللهيان 
در اين زمينه اظهار داش��ت: »در حال حاضر افراد 
كارشناس و عمل گرايي در فدراسيون حضور دارند 
كه مي توانند در اين ح��وزه اقدامات قابل توجهي 
صورت دهند. ما نقش حمايتي در وجوه مختلف از 
جمله تردد، منابع مالي و استفاده از ظرفيت وزارت 
 خارجه را داريم، حت��ي اميرعبداللهيان وزير امور 
خارجه چندين مورد ايده براي حمايت از تيم ملي 
داش��ت. حتماً از تمامي ظرفيت ها ب��راي ورود به 
جام جهاني استفاده خواهيم كرد.«  وزير ورزش با 
تأكيد دوباره بر حمايت ويژه از تيم ملي گفت: »اين 
قرعه فرصت خوبي براي تيم ملي فوتبال كشورمان 
است و برابر تيم هاي قدري در اين مسابقات حاضر 
خواهيم شد. طبيعتاً رقابت برابر تيم هاي انگليس و 
امريكا براي ما بسيار مهم خواهد بود و بايد تدابير 
ويژه اي براي هر مس��ابقه داشته باش��يم، چراكه 

سبك بازي اين دو تيم با يكديگر متفاوت است. از 
سوي ديگر بايد تعقيب كنيم پيروز پلي آف اروپا چه 
تيمي خواهد بود و براي آن نيز برنامه داشته باشيم. 
بنابراين بازي هاي تداركاتي و نحوه آماده س��ازي 
تيم ملي براي ورود به مسابقات جام جهاني بسيار 
اهميت دارد. با حداكثر توان براي موفقيت از تيم 
ملي حمايت خواهيم كرد. از نظر فني، خيز صعود 
ما بسيار اميدواركننده بوده، به همين دليل همگان 
اميدوارند با چنين تيم باكيفيتي از مرحله اول صعود 

كنيم و اين اميدواري ميسر است.«
    

حميد استيلي برگزاري حداقل شش بازي را جزئي 
از برنامه  آماده سازي تيم ملي در مسير جام جهاني 
قطر عنوان كرد. مدير تيم ملي فوتبال در گفت وگو 
با ايرنا، تلاش هاي فدراسيون براي پيدا كردن حريف 
تداركاتي را تشريح كرد: »تيم ملي فوتبال ايران خود 
را براي حضوري شايسته در جام جهاني آماده مي كند 
و بدون ش��ك برگزاري ديدارهاي دوستانه كمك 
شاياني به ما خواهد كرد. قبل از مراسم قرعه كشي 
جام جهاني به هم��راه برخي از دوس��تان و دراگان 
اس��كوچيچ صحبت هايي را با برخ��ي از مديران و 
مربيان تيم هاي ديگر انجام داديم و پس از مراسم نيز 
با حضور سرپرست و دبيركل فدراسيون نشست هايي 
را برگزار كرديم تا بتوانيم برنامه هاي تيم ملي را به 
خوبي تنظيم كنيم و پيش ببريم. ديدارهاي دوستانه 
در راه آماده سازي تيم ملي بسيار مهم و حائز اهميت 
اس��ت، اما تا اين لحظه كه صحبت مي كنيم، هيچ 

ديداري رسمي و قطعي نشده است، اما رايزني ها در 
حال انجام است و اميدوارم بتوانيم بهترين تداركات 
را براي تيم ملي مهيا كنيم. تا آغاز جام جهاني ۲۰۲۲ 
قطر دو فيفادي را پيش رو داريم. در فيفادي نخست 
در خرداد ماه با توج��ه به تقويم موجود و ش��رايط 
تيم هاي اروپايي، تيم هاي كمي هستند كه مي توانيم 
با آنها بازي كنيم، اما تلاشمان را براي برنامه ريزي 
ديدارهاي باكيفيت انجام خواهي��م داد. با توجه به 
فرصت ۱۴ روزه در اين فيفادي درصدد هستيم سه تا 

چهار بازي را در دستور كار قرار دهيم.«
مشكلات مالي و كمبود زمان از جمله چالش هاي 
تيم ملي در مسير قطعي كردن ديدارهاي دوستانه 
هستند: »در اين مرحله فرصتي هفت روزه داريم 
و بنا داريم تا دو ديدار دوستانه برگزار كنيم. نكته 
مهم اينكه تيم ملي براي آماده سازي خود نيازمند 
حمايت مسئولان اس��ت و اميدوارم اين شرايط 
مهم و حس��اس به گونه اي مديريت شود كه تيم 
ملي در بهترين شرايط در جام جهاني قطر حاضر 
شود. مسائل مالي هميشه از مهم ترين مشكلات 
بوده و بايد در اين خصوص چاره انديش��ي كرد. 
بحث قرارداد كادر فني بايد مدنظر باشد و نبايد 
در راه آماده سازي تيم اختلال ايجاد كرد. از سوي 
ديگر زمان اندكي در اختيار داريم و بايد از فرصت 
موجود به بهترين ش��كل بهره ببريم. اسكوچيچ 
تصميم مي گيرد و من به عنوان مدير اين تيم هر 
كاري لازم باشد انجام مي دهم تا كمترين مشكل 

را در راه آماده سازي تيم ملي داشته باشيم.«
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دنيا حيدري

فريدون حسن

حاشيه هاي تعطيلات ليگ برتر

از پرسپوليس مرموز تا هياهوي استقلال
تعطيلات ليگ فرصت خوبي است براي برخي زيرآبي رفتن هايي كه پيشبرد 
آن در كوران مسابقات مي تواند دردسرهايي را به دنبال داشته باشد، خصوصاً 
اين روزها كه تمام نگاه ها حول محور تيم ملي و رقبايش در جام جهاني قطر 

و نماينده هاي ايران در ليگ قهرمانان چرخ مي خورد. 
تجربه ثابت كرده درست در چنين زمان هايي كه همه نگاه ها به سمت و سويي 
ديگر است و خبري از هياهو هاي هميشگي نيست، اتفاقات جالب توجهي رخ 
مي دهد كه تصميم گيري براي آينده نيمكت پرسپوليس و تحريك فدراسيون 

براي رسيدن استقلال به اهدافش از جمله اين مسائل است. 
احتمال ادامه همكاري پرس��پوليس با يحيي تقريباً صفر است و بي شك 
سرخپوشان فصل آينده را با تغيير و تحولاتي اساسي در كادر فني خود آغاز 
خواهند كرد. البته اين تصميمي يك طرفه نيست و علاوه بر جنب و جوشي 
كه در هيئت مديره براي انتخاب جايگزين يحيي به راه افتاده، خود او هم 
ديگر تمايل چنداني به ادامه حضورش در جمع سرخپوشان ندارد و اين را 
استعفاهاي گاه و بي گاهش ثابت مي كند. شايد يحيي آينده اش با پرسپوليس 
را در گروه حضور انصاريفرد مي دانست كه بعد از كنار رفتن او با همه مديران 
باشگاه سرجنگ داشت! مديراني كه اگرچه جايي براي دفاع از خود باقي 
نگذاشتند، اما دليلي هم نداشت دم به دقيقه مورد آماج حملات سرمربي 
تيم قرار گيرند، وقتي وظيفه يحيي چيزی در محدوده مسائل فني بود، اما 
داستان او با سرخپوشان كم كم در حال نزديك شدن به نقطه پايان است 
و مديريت پرسپوليس با وجود انكارهايي كه طي روزهاي گذشته داشته، 
به طور جدي درصدد انتخاب فردي جديد است براي نشاندن روي نيمكت 
مربيگري پرسپوليس. گمانه زني ها اما تنها از سوي رسانه هاي داخلي نيست. 
در شرايطي كه برخي بار ديگر به سمت برانكو چرخيده و حرف از بازگشت 
پرفس��ور مي زنند براي احياي دوباره پرس��پوليس و بازگشت اين تيم به 
روزهاي اوج گذشته، برخي رسانه هاي كروات نيز از احتمال شروع همكاري 
سرخپوشان با سينيشا اورشكاين، مربي ۴۹ ساله اهل زاگرب خبر مي دهند. 
گزينه اي كه البته گفته مي شود قرار است كارش را به عنوان دستيار يحيي 

آغاز كند، اما مي تواند آلترناتيوي جدي براي سرمربي سرخپوشان باشد. 
استعفاي يحيي بعد از دربي در آخرين روزهاي سال گذشته بار ديگر بحث 
جايگزين او را مطرح كرد. گفته مي شد يحيي صراحتاً به درويش گفته كه نياز 
به استراحت دارد و مي خواهد يكي، دو سالي نباشد. همين كافي بود تا اسامي 
مربيان مختلفي از جمله دايي بر سر زبان ها بيفتد كه در نهايت سرمربي جوان 
سرخپوشان كمافي  السابق به كارش ادامه داد. اين بار اما داستان جدي تر از 
اين حرف هاست و درست بعد از شكست سرخپوشان برابر آلومينيوم اراك در 
يك چهارم نهايي جام حذفي پروسه انتخاب جايگزين او كليد خورده است. 
پروسه اي كه علاوه بر مربي كروات، نام نفرات ديگري چون برانكو و ربيعي، 
سرمربي مس را هم مطرح كرده است، در حالي كه ربيعي با وجود عملكرد 
خوبي كه در تيم رفسنجاني داشته، نمي تواند انتخاب خوبي براي تيمي چون 
پرسپوليس باشد و برانكو نيز با وجود اتفاقات تلخي كه در پي جدايي اش از 
پرسپوليس تجربه كرده بعيد است بار ديگر به جمع سرخپوشان بازگردد و 
همين نشان از روندي دشوار در انتخاب جايگزين يحيي در پرسپوليس دارد.

همه اتفاق ها در سكوت خبري ليگ، اما حول پرسپوليس چرخ نمي خورد و 
مدعي اصلي قهرماني نيز در اين مدت اقدامات جالب توجهي انجام داده است. 
مصطفي آجرلو، مديرعامل استقلال با ارس��ال نامه اي به ميرشاد ماجدي، 
سرپرس��ت فدراس��يون مراتب نگراني خود را بابت داوري هاي ليگ طي 
هفته هاي اخير اعلام و خواهان بهبود وضعيت قضاوت ها در هفته هاي پاياني 
ليگ، استفاده از بهترين و باتجربه ترين داوران در مسابقات باقيمانده مدعيان 
قهرماني، عدم نقش آفريني فردي كه به سرمربي استقلال توهين كرده در 
چينش داوران ديدارهاي مدعيان قهرماني و همچنين تشكيل كارگروه ويژه 
در كميته داوران و نظارت جدي بر اين كارگروه، استفاده از داوران بين المللي 
و داوراني كه نمرات بالايي در طول فصل كسب كرده اند، مجهز شدن داوران 
به ارتباطات راديويي و برگزاري كلاس هاي توجيهي و آموزشي جهت اتخاذ 
تصميمات يكپارچه داوران بر اس��اس قوانين شده اس��ت. هرچند خداداد 
افشاريان، رئيس كميته داوران فدراسيون فوتبال با بيان اينكه فدراسيون 
فوتبال براي آجرلو نيس��ت كه براي يك باشگاه كارگروه تشكيل دهيم، به 
خواسته هاي مديرعامل استقلال واكنش نشان داده است: »كميته داوران كار 
خودش را خوب بلد است و خودمان واقف به شرايط هستيم و همه مسابقات 
را رصد مي كنيم و ب��راي ديدارهاي مختلف به خصوص هفته هاي پاياني با 
وسواس، بهترين داوران را انتخاب مي كنيم. اما براي همه تيم ها، نه يك تيم 
خاص و اجازه نمي دهيم هيچ تيمي براي كميته داورن تعيين تكليف كند.«

ياري گرفتن از وزارت  خارجه براي موفقيت در جام جهاني

در به در به  دنبال حريف تداركاتي

طارمي مراقب باش!
»يك مار افسونگر و خوش  خط و خال كه هميشه آماده اجراي حقه هاي 
سيرك است!« اينها القاب ناجوانمردانه و نامناسبي است كه هواداران 
اسپورتينگ به مهدي طارمي داده اند، آن هم وقتي كه صابون مهدي 
حس��ابي به تن ش��ان خورد و خوب فهميدند كه با چ��ه اعجوبه اي در 
پنالتي گيري روبه رو هستند. طارمي پنالتي گرفت، گل زد و شادي هم 
كرد، اما اين شادي به زعم هواداران اسپورتينگ توهين بود تا اينگونه به 
او بتازند و حتي توهين كنند. با اين  حال هواداران پورتو هم در حمايت از 
ستاره گلزن تيم شان خوب پاي كار آمدند و نوشتند »تو شاهزاده پارسي 
ما هستي«، اما جداي از اينها و فراتر از كل كل هاي هواداران دو باشگاه، 
مهدي طارمي بايد مراقب باشد كه قبل از جام جهاني گرفتار تورهاي 

پهن شده برايش نشود تا بتواند در قطر هم براي ايران بدرخشد.

جوانمردي تمريناتش را آغاز كرد
س��اره جوانمردي، دارنده مدال طلاي پارالمپيك توكيو در ماده تپانچه 
بعد از شش ماه استراحت، تمرينات خود را از ديروز در سالن تيراندازي 
ورزشگاه آزادي آغاز كرد. مسعود حميدي، دبير فدراسيون جانبازان و 
معلولان گفت: »ساره جوانمردي به دليل اينكه بعد از بازي هاي پارالمپيك 
توكيو تمرين نداش��ت و به مدت شش ماه در اس��تراحت بود، تمرينات 
خود را به صورت مقدماتي و با نظارت مژگان نصيري، نايب رئيس بانوان 
فدراسيون جانبازان و معلولان در سالن تيراندازي آزادي آغاز كرده كه 
اين تمرينات تا زمان اعزام به بازي هاي پاراآسيايي چين به طور مرتب ادامه 
خواهد داشت. جوانمردي جزو ورزشكاران طلايي ما در پارالمپيك پاريس 
است و سرمايه گذاري خوبي روي اين تيرانداز همانند ساير ورزشكاران 
شانس كسب طلا در پارالمپيك آينده انجام شده است. بنابراين در حال 

بررسي براي جذب يك مربي اختصاصي خوب براي او هستيم.«

تيم ملي فرنگي راهي مغولستان شد
تيم ملي كشتي فرنگي بزرگس��الان براي حضور در رقابت هاي قهرماني 
آسيا، راهي مغولستان شد. رقابت هاي كشتي فرنگي بزرگسالان قهرماني 
آسيا روزهاي ۳۰ و ۳۱ فروردين ماه در شهر اولان باتور كشور مغولستان 
برگزار مي ش��ود. علي نوربخش در 55 كيلو، مهدي محسن نژاد در 6۰، 
ايمان محمدي 6۳، ش��اهين بداغي 67، محمدرضا مختاري 7۲، عارف 
حبيب اللهي 77، رسول گرمسيري 8۲، ناصر عليزاده 87، مهدي بالي ۹7 
و امير قاسمي منجزي در ۱۳۰ كيلوگرم ملي پوشان فرنگي كار ايران در اين 

مسابقات هستند كه با هدايت محمد بنا راهي مغولستان شدند.

توانير را به ليگ كشتي  آزاد مي آوريم

قهرماني تازه  واردها در ليگ فوتسال بانوان
تيم فوتسال پيكان، قهرمان ليگ برتر فوتسال زنان با       خبر
برتري ي��ك بر صف��ر مقاب��ل نصر فردي��س فاتح 
هفدهمين دوره اين رقابت ها شد. پيكان كه براي اولين بار در ليگ برتر حضور پيدا 
كرده بود با هدايت نيلوفر اردلان، جام قهرماني را بالاي سر برد. سرمربي پيكان، 
قهرماني را حق شاگردانش عنوان كرد و گفت: »در اين هفت ماه كه اعضاي تيم در 
كنار هم كار كرديم، همدل و همراه يكديگر بوديم و از ابتدا گفته بوديم كه قهرماني 
به اين تيم مي آيد. اين شعار تيم ما بود و جام قهرماني بالاي سر ماست و متعلق به 
باشگاه خوب پيكان است. مهم اين است كه ما قهرمان شديم و قهرماني به اين تيم 
مي آمد. بالاي سر بردن جام در فرديس حس و حال ديگري دارد.« مارال تركمان 

از تيم نصر فرديس با ۱۹ گل   زده، خانم گل رقابت ها لقب گرفت. 

تيم ملي كش��تي آزاد ايران در 
شميم رضوان
      بازتاب

حالي اين روزها آخرين تمرينات 
خود براي حضور در رقابت هاي 
قهرماني آسيا را پشت سر مي گذارد كه درستكار، ضمن حفظ 
نفرات اصلي، پشتوانه سازي در هر وزن را در دستور كار قرار داده 
كه البته در چنين مواقعي احتمال نرسيدن به نتيجه دلخواه نيز 
وجود دارد و به همين دليل هم هس��ت كه س��رمربي تيم ملي 
كشتي آزاد ايران تأكيد دارد امسال، مسابقات آسيايي را به صورت 
يك چرخه پشتوانه سازي و همچنين ديدارهاي تداركاتي مانند 
تورنمنت هاي بين المللي می بينيم: »نتيجه گيري خوب است و 
ما براي گرفتن نتيجه تلاش مي كني��م، اما نتيجه گرايي در هر 
ميداني مانند مسابقات جام جهاني، مسابقات قهرماني آسيا يا 
تورنمنت ها درست نيست. ما درصدد حركت در راستاي غني تر 
كردن كشتي كشور هستيم و در مسابقات قهرماني آسيا نيز با 
همين ديدگاه جلو مي رويم. به همين دليل بسياري از قهرمانان 

خود را كنار گذاشته  ايم و با تيمي پوست اندازي شده به مسابقات 
مي رويم. رضا مومني، داريوش حضرتقلي و محسن مصطفوي 
شايد دومين سفر بين المللي خود را تجربه مي كنند.« هرچند 
سرمربي تيم ملي كشتي آزاد ايران در مغولستان به دنبال مسائلي 
فراتر از كسب نتيجه است، اما نزديكي زمان برگزاري قهرماني 
آسيا و جهان با بازي هاي آسيايي دغدغه هايي را براي سرمربي 
تيم ملي كشتي آزاد ايران ايجاد كرده است: »تجربه نشان داده 
در مسابقاتي كه با فاصله نزديك برگزار مي شوند، نتيجه دلخواهي 
به دست نمي آيد. امس��ال نيز از تمام دوره هاي قبل رقابت هاي 
قهرماني جهان به بازي هاي آسيايي نزديك تر است. سه موضوع 
در اين مورد مطرح است؛ يكي موضوع خود كشتي گيران است 
كه براي مسابقات جهاني انگيزه بيشتري دارند. دوم، فدراسيون 
كشتي به عنوان سياستگذار كشتي و سوم، موضوع نظارت ورزش 
و كميته المپيك است. بايد قضيه به گونه ای جلو برود كه از هر 

سه موضوع، بهره و برداشت هاي لازم را ببريم.«

در راستاي غني كردن كشتي قدم برمي داريم
 نگاهمان به قهرماني آسيا 

تداركاتي است

استخدام يكي از قهرمانان پيشين كشتي،       چهره
اميد به حل مشكل اشتغال ساير مدال آوران 
را افزايش داده است. مسعود اسماعيل پور مدت ها براي استخدام در يكي از 
ارگان ها تلاش مي كرد و اگرچه مسئولان وعده هاي زيادي در خصوص توجه 
ويژه به اشتغال قهرمانان مي دهند، اما اين ملي پوش پيشين كشتي  آزاد براي 
حل اين مشكل دوندگي زيادي انجام داد. نايب قهرمان كشتي آزاد جهان به 
استخدام شركت توانير درآمده و در حوزه ورزش فعاليت مي كند. اسماعيل پور 
در گفت وگو با تس��نيم از احتمال تيمداري توانير در ليگ كشتي خبر داد: 
»سرانجام مشكل اشتغالم برطرف شد. بعد از مدت ها با محبتي كه دوستان در 
برنامه دايره طلايي داشتند و همچنين پيگيري رسول خادم، كار من روي روال 
افتاد و استخدام رسمي ام از ابتداي سال۱۴۰۱  در شركت توانير اتفاق 
افتاد. كوروش موسوي، مديرعامل و رئيس هيئت مديره برق 
منطقه مازندران و گلستان كه يكي از علاقه مندان به كشتي 
است، محبت كرده و حكم من را به عنوان مشاور و دستيار 
ويژه مديرعامل در امور ورزش صادر كرده و من در ساري 
مشغول به كار شدم. كارم در حوزه ورزش است. ورزش 
توانير مثل ش��ركت نفت كاملًا مس��تقل است. آنها 
مجموعه  كاملي در اختيار دارند كه سالن كشتي هم 
دارد و همه تجهي��زات لازم در اختيارمان اس��ت. 
احتمال تيمداري توانير در ليگ كشتي خيلي قوي 
اس��ت. مديرعامل ما ورزش دوست و خيلي مشتاق 
است كه اين اتفاق بيفتد. فكر مي كنم، مي توانيم نظر 

مثبت او را براي تيمداري جلب كنيم.«

كم تحركي جامعه به مرز هشدار رسيده است
سلامت مردم و آمار ورزش كردن آنها در 
شرايط خوبي قرار ندارد و اين را مي توان 
از ميزان ابت��لاي مردم ب��ه بيماري هاي 
غيرواگي��ر خصوص��اً دياب��ت درياف��ت 
كه بس��ياري را به كام مرگ مي كش��اند. 
زيرس��اخت هاي خوبي در كش��ور وجود 
دارد، اما ن��وع نگاه ب��ه ورزش همگاني و 
ارزش اي��ن حوزه بايد تغيي��ر كند و همه 
مسئولان، نهادها و وزارتخانه ها بايد براي 
تأمين سلامت مردم و رفع كم تحركي در 
كشور در اين راستا فدراسيون ورزش هاي همگاني را ياري كنند تا ضمن 
كاهش هزينه هاي درمان، شاهد بالا رفتن آمار سلامت مردم جامعه نيز 
باشيم. اگر مي خواهيم جامعه سالمي داشته باشيم بايد ورزش همگاني 
در اولويت مسئولان و رسانه ها قرار گيرد، اما متأسفانه ورزش قهرماني 
۹۰ درصد توجهات و بودجه ورزش را به خود اختصاص داده و صداوسيما 
و رسانه ها هم اتفاقات اين حوزه را در بوق و كرنا مي كنند، در حالي كه 
ورزش همگاني كه با سلامت مردم س��روكار دارد، تنها مانده است! ما 
دشمن ورزش قهرماني نيستيم، اما آنجا كه پاي سلامت مردم در ميان 
باشد همه بايد احساس مس��ئوليت كنند. اگر الان هشدارهاي لازم را 
مي دهيم دليلش آمار بالاي ابتلا به بيماري هاي غيرواگير و مرگ و مير 
ناشي از بيماري هايي است كه سرمنش��أ آن كم تحركي و چاقي است. 
افزايش آمار كم تحركي و چاقي در ميان دانش آموزان، كودكان و بانوان 
به مرز هشدار رسيده و اين زنگ خطري جدي است.  براساس پايش هايي 
كه صورت گرفته، 6۴ درصد كم تحركي و چاقي بانوان ايران در س��ال 
۱۴۰5 با توجه به روند آينده پژوهي به بيش از 8۰درصد خواهد رسيد كه 
اين يك فاجعه ملي خواهد بود. در چنين شرايطي چطور مي توان انتظار 
داشت كه يك فدراسيون تنها با 5 ميليارد تومان هزينه، به تنهايي از اين 
فاجعه جلوگيري كند. اميدوار بوديم در دولت آقاي رئيس با تغيير رويكرد 
گذشته به ورزش همگاني توجه شود، اما تاكنون هيچ تغييري در روند 
گذشته صورت نگرفته و ورزش همگاني همچنان جزو فدراسيون هاي 

درجه ۲ و ۳ است و اين اصلًا اتفاق خوبي نيست.

افشين ملايي

 رئيس فدراسيون 
ورزش هاي همگاني 

ظرفيت ديپلماسي فقط براي فوتبال!
تكاپوي مسئولان فدراسيون فوتبال براي پيدا كردن حريف تداركاتي 
براي تيم ملي كار را به جايی رسانده كه آقايان باز هم متوجه دستگاه 

ديپلماسي كشور شده اند. 
جام جهاني فوتبال به عنوان يكي از بزرگ ترين تورنمنت هاي ورزشي 
جهان، جايي اس��ت براي ابراز شايستگي ها و لياقت هاي يك كشور در 
عرصه ورزش و بيهوده نيست كه تمام كش��ورهاي حاضر در آن سعي 
مي كنند با قدرت كامل و بالا در آن حاضر شوند. طبيعي است كه ايران 
نيز از اين قاعده مستثنا نيست و مسئولان فوتبال كشور درصدد هستند 

بهترين برنامه آماده سازي را براي تيم ملي تهيه كنند. 
انجام بازي های تداركاتي مناسب، با حريفان نزديك به رقباي همگروه 
در جام جهاني يكي از اين تمهيدات اس��ت كه البته ناگفته پيداست با 
توجه به مش��كلات تحريم و معضلات اقتصادي حاكم بر كش��ور چند 
سالي مي شود كه ميسر نيست و به همين خاطر هم هر بار كه پاي اين 
مسئله به ميان مي آيد همه نگاه ها به سمت دستگاه ديپلماسي كشور 
معطوف مي شود. نمونه آخر آن هم ديدار مسئولان فدراسيون فوتبال 
با وزير امور خارجه و درخواس��ت رايزني براي انجام بازي تداركاتي با 

تيم هاي بزرگ جهان بود. 
خب تا اينجاي كار مشكلي نيست، اما آيا از ظرفيت دستگاه ديپلماسي 
بايد فقط در همين موضوع اس��تفاده كرد، آن هم در حالي كه تيم ملي 
ايران مسافر جام جهاني است و به صورت طبيعي تيم هاي ديگر حاضر در 
قطر خواهان بازي تداركاتي با ما خواهند بود. اينكه دستگاه ديپلماسي 
كشور بتواند كمك حال ورزش باشد هيچ ايرادي ندارد، اما حالا كه قرار 
است از اين ظرفيت اس��تفاده كنيم چرا بايد آن را در مورد حل شده و 
نه چندان سخت صرف كنيم؟ اصلاً چرا حالا كه پاي فوتبال به ميان آمده 

همه ياد ظرفيت ديپلماسي كشور و استفاده درست از آن افتاده اند؟
سال هاست كه همه فرياد مي زنند كه مي توان با استفاده از اين ظرفيت 
جلوي تضييع حق ورزشكاران ايران را گرفت، اما هر بار مسئله خيلي زود 
به دست فراموشي سپرده مي شود و باز هم در روي همان پاشنه سابق 
مي چرخد. ظاهراً حتي استفاده از ظرفيت ديپلماسي در ورزش هم فقط 
شامل حال فوتبال مي شود، در حالي كه همه خوب مي دانيم ورزش كشور 
با چه چالش هاي جدي و خطرناكي روبه روست و دستگاه ديپلماسي تا 

چه ميزان مي تواند در حل آنها كمك حال ورزش باشد. 
اينكه با اين همه س��روصدا براي حل مش��كل فوتبال دست به دامان 
وزارت امور خارجه شويم، نشان از همان فوتبال زدگي مسئولان ورزش 
كشور و حتي مس��ئولان بلندپايه ديگر دارد، يعني همان ديده نشدن 
قهرمانان و مدال آوراني كه آينده ورزش شان با خطر جدي روبه روست، 
والا همين مسئولان دستگاه ديپلماسي به خوبي واقفند كه ورزشكاران 
ايران سال هاست با معضلی به نام رويارويي با نمايندگان رژيم غاصب 
صهيونيستي در رويدادهاي بزرگ بين المللي روبه رو هستند، اما فقط 
نظاره گر پايمال ش��دن حق ورزش��كاران بوده و هس��تند. حال سؤال 
اينجاست كه حالا چه اتفاقي افتاده كه اينگونه با سروصداي زياد در پي 
حل مشكل فوتبال هستند؟ آيا جز فوتبال زدگي پاسخي ديگر مي توان 

براي آن يافت؟ 
اينكه مش��كلي از فوتبال كش��ور و تيم ملي در راه حضور قدرتمندانه 
در جام جهاني برطرف ش��ود آرزوي همه ماس��ت، اما از ياد نبريم كه 
ورزش كش��ور فقط در فوتبال خلاصه نمي ش��ود و بايد براي بقيه هم 
برنامه داشت و آنها را هم ديد. خطري كه امروز ورزش كشور را تهديد 
مي كند بسيار بزرگ تر از دغدغه جام جهاني و بازي تداركاتي براي تيم 
ملي فوتبال اس��ت. خطري كه مي توان با اس��تفاده درست از ظرفيت 
دستگاه ديپلماسي آن را برطرف كرد، البته به شرط آنكه هم مسئولان 
ورزش كشور و هم بقيه مسئولان قدري فوتبال زدگي را كنار بگذارند 
و بقيه ورزش ها را هم با همان نگاه فوتبال ببينند و متوجه باش��ند كه 

توانمندي هاي دستگاه ديپلماسي فقط نبايد خرج فوتبال شود.
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